
             

        Protokół Nr 43/18 

 

posiedzenia Komisji Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska Sejmiku 

Województwa Świętokrzyskiego, które odbyło się w dniu 13 września 2018 r. w sali nr 102 

w Urzędzie Marszałkowskim Województwa Świętokrzyskiego w Kielcach, al. IX Wieków 

Kielc 3, w godzinach 09.35 – 11.10. 

Obrady prowadził: Mieczysław Sas – Zastępca Przewodniczącego Komisji. 

Zawiadomienie o posiedzeniu stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

W posiedzeniu uczestniczyli członkowie Komisji oraz osoby zaproszone zgodnie z listami 

obecności stanowiącymi załączniki nr 2, 3 do protokołu. 

 

Zastępca Przewodniczącego Komisji zapytał, czy ktoś zgłasza sugestie do porządku obrad. 

 

Członek Zarządu, Piotr Żołądek zgłosił do porządku obrad projekt uchwały w sprawie 

aktualizacji przez Sejmik Województwa Świętokrzyskiego listy rankingowej projektów 

przeznaczonych do realizacji w ramach konkursu „Odnowa Wsi Świętokrzyskiej na 2018 

rok” finansowanego ze środków własnych samorządu województwa świętokrzyskiego. 

 

Zastępca Przewodniczącego Komisji poinformował, że ww. projekt uchwały będzie 

umieszczony w porządku obrad jako pkt. 7. 

 

Zastępca Przewodniczącego Komisji przystąpił do przegłosowania zmienionego porządku 

obrad. 

 

Komisja jednogłośnie przyjęła do realizacji poniższy porządek obrad: 

1. Informacja o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa 

na lata 2018-2032 za I półrocze 2018 r. 

2. Informacja o przebiegu wykonania budżetu Województwa Świętokrzyskiego  

za I półrocze 2018 r. 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego Nr XLIX/870/14 z dnia 13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia 

Cisowsko-Orłowińskiego Parku Krajobrazowego. 

 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego Nr XLIX/871/14 z dnia 13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia 

Jeleniowskiego Parku Krajobrazowego. 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego Nr XLIX/874/14 z dnia 13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia 

Nadnidziańskiego Parku Krajobrazowego. 

6. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego Nr XLIX/873/14 z dnia 13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia 

Sieradowickiego Parku Krajobrazowego. 

7. Zaopiniowanie projektu uchwały w sprawie aktualizacji przez Sejmik Województwa 

Świętokrzyskiego listy rankingowej projektów przeznaczonych do realizacji w ramach 

konkursu „Odnowa Wsi Świętokrzyskiej na 2018 rok” finansowanego ze środków 

własnych samorządu województwa świętokrzyskiego. 



8. Omówienie sytuacji na rynku owoców w województwie świętokrzyskim  

oraz wypracowania stanowiska w ww. sprawie. 

9. Sprawy różne. 

 

Materiały do pkt. 1-8 porządku obrad stanowią załączniki do akt XLVIII sesji Sejmiku. 

 

Przebieg posiedzenia: 

 

Ad 1-2.  

Pani Maria Fidzińska – Dziurzyńska, Skarbnik Województwa przedstawiła:  

- Informację o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa na lata 

2018-2032 za I półrocze 2018 r., 

 - Informację o przebiegu wykonania budżetu Województwa Świętokrzyskiego za I półrocze 

2018 r. 

Poinformowała, że  województwo świętokrzyskie ma wysoki poziom inwestycji, ponadto 

znajduje się w czołówce województw, które zrealizowały największe wydatki majątkowe  

w odniesieniu do wydatków ogółem i wydatków per capita.  

 

 

 

 

Pani Skarbnik zaznaczyła, że województwo świętokrzyskie ma wysoki udział wydatków 

majątkowych w dziale transport i łączność. Zgromadzone w I półroczu dochody umożliwiają 

współfinansowanie projektów bez konieczności uruchamiania kredytu.  

Zwróciła również uwagę, iż województwo notuje systematyczny postęp we wdrażaniu RPO 

2014 – 2020. Poziom wydatkowania środków nie budzi obaw i nie jest zagrożony,  

a osiągnięcie wskaźników założonych w ramach wykonania uzależnione jest wyłącznie  

od beneficjantów realizujących projekty. 

 

Głos w dyskusji zabrali: 

Zastępca Przewodniczącego Komisji, który zwrócił się z zapytaniem, jaka jest szansa  

na zwiększenie dochodu województwa w II półroczu br.? 

Skarbnik Województwa odpowiedziała, że na pewno jest na to szansa ze środków 

europejskich, które są przekazywane tylko wtedy, gdy zakres rzeczowy jest zrealizowany. 

Jest wiele inwestycji planowanych do zakończenia, zwłaszcza drogowych, więc dochody 

powinny znacząco wzrosnąć. W odniesieniu do tendencji ściągalności podatków CIT i PIT, 

przewiduje się, że tendencja wzrostowa w zakresie CIT utrzyma się do końca br.   

Zastępca Przewodniczącego Komisji dopytał również, z czego wynikają przychody  

i rozchody? 

Skarbnik Województwa zaznaczyła, że przychody i rozchody nie mają wpływu na wynik 

finansowy, zaś to z czego wynikają przedstawiła wskazując dane wyświetlone na prezentacji.  

Radny Mieczysław Gębski zadał pytanie z czym związany jest wzrost CIT? 

Skarbnik Województwa odpowiedziała, że na pewno przyczynił się do tego wzrost 

koniunktury w gospodarce. Zaznaczyła, że jesteśmy w gospodarce globalnej, cały świat 

odnotował wzrost, Polska również. Drugim powodem – zdaniem Pani Skarbnik, która jest  

w Komisji ds. przeciwdziałania unikania opodatkowania – jest zmniejszenie prowadzenia 

przez podatników tzw. agresywnej polityki w zakresie obniżania podatków. W związku z tym 



– nawet przy braku tak potężnego wzrostu koniunktury, która jest obecnie czy przy 

wystąpieniu dekoniunktury – istnieje nadzieja, że nie będzie tak drastycznego spadku z tego 

źródła w latach następnych. Dodała, że województwo traci na tym, że nie ma udziału  

w VAT, ponieważ gdyby je miało, to wzrost podatku byłby znaczący dlatego,  

 

 

że bezpośrednim przełożeniem ze wzrostu koniunktury jest wzrost podatku VAT. Jednakże  

w budżecie państwa również potrzebne są środki finansowe.  

Komisja Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska jednogłośnie przyjęła  

Informację o kształtowaniu się Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa na lata 

2018-2032 za I półrocze 2018 r. oraz Informację o przebiegu wykonania budżetu 

Województwa Świętokrzyskiego za I półrocze 2018 r. 

 

Ad 3-6. 

Pan Tomasz Hałatkiewicz, Dyrektor Zespołu Świętokrzyskich i Nadnidziańskich 

Parków Krajobrazowych w Kielcach przedstawił projekty uchwał w sprawie:  

- zmiany uchwały Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego Nr XLIX/870/14 z dnia  

13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia Cisowsko-Orłowińskiego Parku Krajobrazowego, 

- zmiany uchwały Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego Nr XLIX/871/14 z dnia  

13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia Jeleniowskiego Parku Krajobrazowego, 

- zmiany uchwały Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego Nr XLIX/874/14 z dnia  

13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia Nadnidziańskiego Parku Krajobrazowego, 

- zmiany uchwały Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego Nr XLIX/873/14 z dnia  

13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia Sieradowickiego Parku Krajobrazowego. 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

Zastępca Przewodniczącego Komisji przystąpił do przegłosowania opinii do ww. projektów 

uchwał. 

 

Komisja Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska jednogłośnie wyraziła 

pozytywną opinię do projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego Nr XLIX/870/14 z dnia 13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia 

Cisowsko-Orłowińskiego Parku Krajobrazowego. 

Opinia Nr 136/18 stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

 

 

Komisja Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska jednogłośnie wyraziła 

pozytywną opinię do projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego Nr XLIX/871/14 z dnia 13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia 

Jeleniowskiego Parku Krajobrazowego. 

Opinia Nr 137/18 stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

Komisja Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska jednogłośnie wyraziła 

pozytywną opinię do projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego Nr XLIX/874/14 z dnia 13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia 

Nadnidziańskiego Parku Krajobrazowego. 

Opinia Nr 138/18 stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 



 

Komisja Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska jednogłośnie wyraziła 

pozytywną opinię do projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały Sejmiku Województwa 

Świętokrzyskiego Nr XLIX/873/14 z dnia 13 listopada 2014 r. w sprawie utworzenia 

Sieradowickiego Parku Krajobrazowego. 

Opinia Nr 139/18 stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Ad 7.  

Pani Edyta Marcinkowska, Zastępca Dyrektora Departamentu Rozwoju Obszarów 

Wiejskich i Środowiska przedstawiła projekt uchwały w sprawie aktualizacji przez Sejmik 

Województwa Świętokrzyskiego listy rankingowej projektów przeznaczonych do realizacji  

w ramach konkursu „Odnowa Wsi Świętokrzyskiej na 2018 rok” finansowanego ze środków 

własnych samorządu województwa świętokrzyskiego. 

 

Głosów w dyskusji nie było. 

 

Zastępca Przewodniczącego Komisji przystąpił do przegłosowania opinii do ww. projektu 

uchwały. 

 

 

 

 

Komisja Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska jednogłośnie wyraziła 

pozytywną opinię do projektu uchwały w sprawie aktualizacji przez Sejmik Województwa 

Świętokrzyskiego listy rankingowej projektów przeznaczonych do realizacji  

w ramach konkursu „Odnowa Wsi Świętokrzyskiej na 2018 rok” finansowanego ze środków 

własnych samorządu województwa świętokrzyskiego. 

Opinia Nr 140/18 stanowi załącznik nr 8 do protokołu 

 

Ad 8. 

W punkcie tym głos zabrali: 

 

Pan Ryszard Ciźla, Prezes Świętokrzyskiej Izby Rolniczej w Kielcach, który przedstawił, 

wysłane do Ministra Rolnictwa i Rozwoju Wsi, postulaty ŚIR w Kielcach w sprawie 

uruchomienia pomocy de minimis dla gospodarstw sadowniczych, które znalazły się  

w trudnej sytuacji finansowej wraz z odpowiedzią na nie, co stanowi załącznik nr 9  

do protokołu. 

 

Pan Jerzy Pośpiech, Dyrektor Świętokrzyskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego  

w Modliszewicach podkreślił, że sadownicy przez ostatnie lata nasadzali to, na co  

w danym roku był popyt. Widoczny jest wzrost o 30 % nasadzeń maliny, która przez ostanie 

lata dobrze się sprzedawała. W roku bieżącym, w wyniku zeszłorocznych przymrozków, 

odnotowujemy nadmiar produktu, przez co sadownicy borykają się z różnymi trudnościami.  

 

Zaznaczył, że analitycy ŚODR kalkulują koszty na poziomie rzeczywistym. W odniesieniu  

do jabłka, którego sadownik ma go ok. 100 ton, przy cenie przemysłowej 20 groszy nie 

kalkuluje się zatrudnienie pracownika do jego zbioru. Podkreślił natomiast, że opłaca się 

jabłko konsumpcyjne sprzedawane po 40 groszy, którego - z  wysokotowarowego 

gospodarstwa - można zdjąć od 40-50 ton. Doradcy kalkulują koszt pracy w sadownictwie  

w sadzie jabłoniowym na poziomie 6 tys. zł.  

 



Niepocieszająco wygląda również sytuacja w odniesieniu do śliwek i czereśni. Zaznaczył,  

że czereśnie, które w naszym regionie dobrze się sprzedawały, zostały na drzewie, dlatego  

że odmiana typu Hedelfińska ustępuje obecnie odmianom, tj. Regina. Są to twarde czereśnie 

dające się przechować do 2 tygodni w chłodni czy przewieźć, bo jest twarda. Cena śliwki 

natomiast, na dzień dzisiejszy, wynosi 35 groszy.  

 

Podsumowując stwierdził, że w roku bieżącym odnotowany został bardzo duży urodzaj  

w sadach w stosunku do roku poprzedniego, w którym wystąpiły przymrozki, przez  

co sadownicy zbierali 30-40% towaru. 

  

Pan Ryszard Ciźla, Prezes Świętokrzyskiej Izby Rolniczej w Kielcach dopytał swojego 

przedmówcy, czy podany przez niego kalkulowany koszt pracy w sadownictwie w sadzie 

jabłoniowym wynoszący ok.  6 tys. zł uwzględnia amortyzację sadu, koszty własne rolnika 

przez cały sezon z całą obsługą, jak również wszelkie inne koszty mechanicznej obróbki oraz 

na jakich stawkach jest to liczone? Podkreślił, że ŚIR liczy powyższe na stawkach 

konsultowanych z ekonomistą pracującym wcześniej przez wiele lat w Ośrodku Doradztwa 

Rolniczego.  

 

Pan Jerzy Pośpiech, Dyrektor Świętokrzyskiego Ośrodka Doradztwa Rolniczego  

w Modliszewicach oznajmił, że nie będzie odnosił się do powyższych kwestii.  

 

Pan Jacek Toś, Dyrektor Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa w Kielcach 

podkreślił, że z owocami miękkimi bezpośrednio przeznaczonymi do konsumpcji na ogół  

nie występują większe kłopoty z ceną. Inna sytuacja jest z owocami przeznaczonymi  

do przetwórstwa.  

 

Zwrócił uwagę, że doszło do sytuacji, w której Polak zjada ok. 18% mniej jabłek niż przed 

wprowadzeniem embarga. Nie pomagają też programy zachęcające w szkole  

do jedzenia owoców, warzyw czy picia mleka.  

 

W odniesieniu do mroźnictwa zauważył, że owoce miękkie skupowane są w momencie  

ich niskiej ceny, następnie zamrażane, przetrzymywane i sprzedawane po korzystnej cenie. 

 

Dyrektor Toś zaznaczył, że podjęta została próba odzyskania rynku przetwórczo – 

handlowego, jeśli chodzi o towary rolno-spożywcze. Oceniając uznał jednak, iż mimo  

że cieszą się one dużym powodzeniem to nadal bardzo trudno jest wbić się z większą pulą 

towaru.  

 

Poinformował, że sporym  problemem okazało się dopasowanie ilości towaru  

w ustandaryzowanej jakości do potrzeb rynku. Ponadto – zdaniem Dyrektora - rolnik musi 

krok po kroku stać się udziałowcem w przetwórstwie. Na zakończenie wypowiedzi, jako 

ważne uznał odbudowanie zaufania społecznego. 

 

Pan Mirosław Fucia, Prezes Spółdzielni Producentów Warzyw i Owoców Sielec poruszył 

kwestię suszy, która wpłynęła negatywnie na warzywa korzeniowe.  

 

Poinformował, że rolnik który uprawia marchew do jej zasiania na obszarze 1 ha potrzebuje 

najmniej 5 tys. zł. Niestety występują sytuacje, gdzie rolnik posieje marchew dwukrotnie,  

po czym nie zbierze plonu, ponieważ marchew nie powschodzi. W wyniku powyższego 

rolnik traci 10 tys. zł i nie dostaje za to nic, ponieważ się nie kwalifikuje. Ponadto członek 

grupy musi się wywiązać z 50% sprzedaży z ilości, którą wyprodukuje, a grupa musi zakupić  

od rolników 50% tego, co kupuje.  



 

Zwrócił także uwagę, że są miejscowości, w których deszcz pada trzy razy w tygodniu,  

ale istnieją też miejscowości, w których deszcz nie pada przez okres trzech miesięcy,  

a to rodzi tam katastrofalne skutki w rolnictwie.  

 

Pan Andrzej Swajda, Radny Województwa Świętokrzyskiego podziękował, że Komisja 

Rolnictwa Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska zajęła się kwestią sytuacji na rynku 

owoców w województwie świętokrzyskim oraz wypracuje stanowisko w tej sprawie. 

 

Zwrócił uwagę, że w Polsce skala produkcji jabłek zwiększyła się od 2007 roku dwukrotnie. 

Zdolności produkcyjne sadów od tamtego czasu wzrosły z 2 mln ton do 4 mln ton. Na bieżący 

rok planuje się 4,5 mln ton. Ta skala produkcji obecnie jest przewagą konkurencyjną. 

Podkreślił jednak, że należy zabiegać o rynki zbytu.  

 

Pan Ryszard Ciźla, Prezes Świętokrzyskiej Izby Rolniczej w Kielcach przypomniał,  

że do dnia dzisiejszego istnieje program wsparcia z funduszy unijnych w ramach 

modernizacji na nasadzania sadownicze. Dlatego też sadownicy zamiast karczować stare 

sady, zasadzili  nowe. W związku z powyższym Pan Prezes poinformował, że Świętokrzyska 

Izba Rolnicza zamierza wystosować pismo do Premiera Mateusza Morawieckiego  

z wnioskiem o utworzenie programu wsparcia z funduszy unijnych na redukcję starych 

nasadzeń.  

 

 

 

Radny Mieczysław Gębski nawiązał do wypowiedzi Prezesa Fuci, który poruszył kwestię 

negatywnego wpływu suszy na warzywa korzeniowe, poddając pod rozważenie budowę 

zbiorników zatrzymujących wodę deszczową, która następnie posłuży do nawadniania 

warzyw.   

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku, Tadeusz Kowalczyk zwrócił uwagę na rozbieżność, 

podawanych przez znawców podmiotu, danych w omawianej kwestii. Zdaniem 

Wiceprzewodniczącego sytuacja taka nie powinna mieć miejsca.  

 

Wiceprzewodniczący Sejmiku, Grigor Szaginian podkreślił, że konsument mniej 

konsumuje przez to, że mniej ufa naszej żywności, przez stosowanie oprysków, które  

są niezwykle szkodliwe dla zdrowia. Ponadto zaznaczył, że Ośrodki Doradztwa Rolniczego 

powinny zajmować się również doradztwem biznesowym. 

 

Zastępca Przewodniczącego Komisji odczytał treść projektu uchwały wraz ze stanowiskiem 

w sprawie sytuacji na rynku owoców w województwie świętokrzyskim. 

 

 Komisja Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska przy 1 głosie 

„wstrzymującym się”  wyraziła pozytywną opinię do projektu uchwały wraz ze stanowiskiem 

w sprawie sytuacji na rynku owoców w województwie świętokrzyskim, które stanowią 

załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Ad 9. 

W sprawach różnych Zastępca Przewodniczącego Komisji odczytał – do wiadomości –

Informację  o aktualnym stanie przejmowania przez PGWWP zasobów i zadań w zakresie 

ochrony przeciwpowodziowej oraz utrzymania wód i urządzeń wodnych na terenie 

województwa świętokrzyskiego, która stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 



Na tym posiedzenie zakończono. 

Zastępca Przewodniczącego Komisji 

                                                                                                              Mieczysław Sas 

Protokół sporządziła: 

Justyna Kobiec - Pronobis 


